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ВАРДАНЯН ЛИЛИТ ТОРГОМОВНА 

ДИНАМИКА СООТНОШЕНИЯ МЕЖЛИЧНОСТНЫХ ОТНОШЕНИЙ И 

УЧЕБНОЙ МОТИВАЦИИ В СРЕДНЕЙ ШКОЛЕ 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата 

психологических наук по специальности 19.00.03  ,,Социальная психология 

(межличностные отношения, семейная, групповая деятельность)’’. 

Защита диссертации состоится 26 апреля 2016 года в 13
.00

 на заседании 

специализированного совета психологии и философии 064 ВАК-a по 

присуждению ученых степеней при Армянском государственном 

педагогическом университете им. Х.Абовяна по адресу: 0010, Ереван, ул. 

Тигран Меци, 17. 

 

РЕЗЮМЕ 

        Актуальность исследования: обусловлена необходимостью 

преодоления и предотвращения трудностей во взаимоотношениях 

школьников со сверстниками и учителями, а также использовании 

межличностных отношений в интересах учебы и превращения в 

стимулирующие факторы для учебной мотивации. 

Обьектом исследования является соотношение межличностных 

отношений и учебной мотивации в средней школе. 

Предметом исследования являются социально-психологиеские 

факторы эффективного взаимoдействия межличностных отношений и 

учебной мотивации учеников средней школы. 

        Цель исследования: выявить социально-психологические факторы 

динамики соотношения межличностных отношений и учебной мотивации 

учеников средней школы.  

Задачи исследования: 

1) проанализировать научные интерпретации понятий “учебная 

мотивация”, “межличностные отношения”, выделить теоретико-

методологические основы исследования;, 

2)  представить психологические характеристики учебной мотивации и 

межличностных отношений; 

3) выявить и охарактеризовать динамику связей межличностных 

отношений и учебно-познавательной, социальной мотивации учеников 

средней школы; 
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4) исследовать соотношение учебной мотивации и межличностных 

отношений учеников средней школы с помощью обобщения проблемных 

ситуаций и кейсов;  

5) разработать комплексную программу методических рекомендаций 

направленную на развитие  межличностных отношений и учебной мотивации.  

Гипотеза исследования: Особенности межличностных отношений 

учеников в определенной степени влияют на динамику учебной мотивации 

учеников средней школы.  

1. Доверительные, уважительные отношения учителей и учеников 

приводят к росту учебной мотивации. 

2. Особенности отношения учеников к учебной группе, взаимоотношения 

учеников влияют на учебную мотивацию и ее виды.  

3. Напряженные и конфликтные семейные отношения неблагоприятно 

влияют на взаимоотношения учеников со сверстниками и с учителями и 

снижают учебную мотивацию.  

Организация и методы исследования. В процессе исследования 

были использованы методы психологического наблюдения и беседы, 

методика экспертной оценки компетентности учителей, метод цветовых 

выборов (Соломин И.), проективная методика “Мой класс” (Анохина Т.), 

методика “Сказки Дьюса”, “методика оценки отношений подростка с классом”, 

методика “Лесенка мотивов” (Маркова А., Божович Л.), а также метод анализа 

кейсов.  

Теоретическая значимость исследования. Результаты 

исследования обогащают теоретические основы проблем межличностных 

отношений и учебной мотивации, а также научно-теоретические основы 

эффективной организации учебного процесса средней школы.  

Практическая значимость исследования. Результаты, полученные 

экспериментальным путем, могут применяться в процессе выбора 

эффективной стратегии психологической помощи в средней школе. 

Научная новизна исследования. Выявлены социально-

психологические факторы, обеспечивающие эффективное взаимодействие 

межличностных отношений и учебной мотивации учеников средней школы. 

Достоверность и надежность исследования вытекают из 

научных требований, предъявляемых к психологическим исследованием. 

Достоверность и обоснованность теоретических и практических результатов 

обеспечены методологией, изучением теоретических и экспериментальных 

исследований по проблеме, применением комплекса методик, адекватно 

поставленным исходным целям исследования, достаточным объемом 

обследованного контингента. 

Работа завершается общими выводами. 

По теме диссертации опубликовано 7 статей. 
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LILIT T. VARDANYAN 

THE CORRELATION DYNAMICS BETWEEN INTERPERSONAL 
RELATIONSHIP AND LEARNING MOTIVATION AT MIDDLE SCHOOL 

Thesis submitted for the Degree of Candidate of Psychological Sciences in 
Field of Expertise: 19.00.03 “Social psychology, (Interpersonal relationship, family 

and group activity)” 

The official defence of the thesis will take place at Higher Attestation Commission’s 
064 Degree-awarding Scientific Council’s session on April 26, 2016, at 13:00 at 

Khachatur Abovian Armenian State Pedagogical University (Address: 0010 
Yerevan, Tigran Mets 17) 

 

   SUMMARY  

        Actual relevance of the research stems from the necessity to overcome and 

prevent the respective difficulties in schoolchildren’s relations with teenagers and 

teachers. The research area has embraced also the major issues of the use of 

interpersonal relations to ignite the learning interests considering them as 

invigorating factors for learning motivation.  

The object of the research is the correlation dynamics between 

interpersonal relationship and learning motivation at middle school.  

The subject of the research is social-psychological factors that provide an 

effective interaction between middle school pupils’ interpersonal relationships and 

learning motivation.  

 The aim of the research is to explore into the variety of social and 

psychological factors observed among middle (secondary) school pupils from the 

perspectives of the dynamics of correlation between the respective interpersonal 

relationships and learning motivation.   

For the fulfillment of the principal aim the following have been put forward. 

1) to analyse the scientific interpretations of the “interpersonal 

relationship”, “learning motivation” concepts, distinguish theoretical and 

methodological basisoft he research;  

2) to present psychological characteristics of  middle (secondary) school 

pupils’  interpersonal relationship and learning motivation; 

3) to find out and characterize correlation dynamics between middle 

(secondary) school pupils’ interpersonal relationship and cognitive-social motivation  

4) to investigate characterize correlation dynamics between middle 

(secondary) school pupils’ interpersonal relationship and learning motivation; 

through case study methodology;  
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5) to develop complex programm of psychological methodological 

reccomendations  for developing interpersonal relationship and learning motivation.  

The hypothesis postulated: the features of interpersonal relations affect the 

middle school pupils’ learning motivation dynamics.  

The issues set forward contain the following highlights: 

1. Confidence, respectful relationships between pupils and teachers lead 

to the increase of learning motivation.  

2. Pupils’ interpersonal relationships influence on learning motivation and 

the variety of its types. 

3. Stressful and conflict family relationships leave negative impact on 

pupils’ relationships with teenagers and teachers, reducing, thus, the 

learning motivation. 

Methods of the research include: psychological observation and interview; 

peer review of teachers’ competence, projective methods such as: “My classroom” 

(Anokhina T.), “Dyes’s fairy tales”, “Method of colour choice” (Solomin I.); 

Inventories such as: “Teenagers’ classroom relationship assessment method”, 

“Ladder of motives” (Markova A., Bozhovich L.), and the case study method as well.   

The theoretical input of the research: The results of the research contribute 

to the theoretical bases of the subject matter area – the interpersonal relationships 

and learning motivation – as well as, to the scientific-theoretical basis aimed at the 

effective organization of educational processes at middle (secondary) school level.  

The practical contribution of the research: The results of empirical research 

might be implemented in strategy development for psychological assistance, 

guidance and support at middle school.  

The innovative approaches and actual novelty of the research: The 

research comprises systemized insights into the paradigm of pertinent socio-

psychological factors that provide an effective interaction between middle school 

pupils’ interpersonal relationships and learning motivation.  

The reliability and validity of theoretical and practical findings are 

provided by the relevant research methodology, as well as by investigations of 

theoretical and experimental researches conducted on the theme under question, 

using complexity of methods, adequately formulated objectives and sufficient 

sampling.  

The variety of aspects covered in the research has been submitted to the 

public discussion through seven articles published prior to the public defence of 

the thesis. 

 
 
 
 
 


